
جلسات بی نتیجه کمیته 
دستمزد ادامه دارد

محسن باقری، رئیس کمیته دستمزد شورای 
عالی کار   جزئیات برگزاری چهارمین نشست 
کمیته دستمزد را تشریح کرد و گفت: در این 
جلسه نمایندگان گروه کارگری و کارفرمایی 
و وزارت صمت، وزارت اقتصاد و وزارت کار 
حضور داشتند و بحث های تکمیلی در مورد 
بحث مسکن و درمان که جلسه قبل صحبت 
شده بود، صورت گرفت. نهایتاً گروه کارگری 
و کارفرمایی قانع نشدند. گروه کارگری معتقد 
است که سازمان تأمین اجتماعی باید درمان 
ــت هم  رایــگــان به کــارگــران ارائــه دهــد و دول
کــارگــران و  ارزان قیمت در اختیار  مسکن 
روستاییان بگذارد. البته این مسائل از سوی 

کارفرمایان مطرح شد.
به گفته وی، نظر گروه کارفرمایی در جلسه 
این بود که سهم مسکن از هزینه های زندگی 
۳۰ درصد است و این سهم کارفرمایان نیست 
و باید دولت آن را بپردازد لذا در جلسه تأکید 
از سهم شان کم شــود و دولت  داشتند که 
هم در تأمین مسکن خانوار کارگری سهم 

داشته باشد.
دستمزد  کمیته  رئیس  ایسنا،  گـــزارش  بــه 
ــورای عالی کــار با بیان اینکه درخواست  ش
نمایندگان کارگری در این جلسه ورود کمیته 
بود،  معیشت  سبد  محاسبات  به  دستمزد 
تأکید کرد: با توجه به تعطیلی جلسه هفته 
آینده که ۲۲ بهمن ماه است، محاسبه هزینه 
سبد معیشت کارگران به ۲۹ بهمن ماه موکول 

شد.
باقری در عین حال از توزیع جــداول سبد 
هزینه معیشت وزارت بهداشت در این جلسه 
خبر داد و گفت: اوراقـــی درخــصــوص آمــار 
مسکن و شاخص CPI و سبد غذایی ایرانیان 
مصوب ۱۴۰۳ وزارت بهداشت که به پیشنهاد 
انستیتو تغذیه بود، در بین ما توزیع و مقرر 
یکدیگر  همراهی  با  اجتماعی  شرکای  شد 
نظرات خــود را روی سبد اعمال کنند و در 
جلسه آینده اعداد و ارقام استخراج شده را 

ارائه دهند.
این میانگین هزینه سبد معیشت  از  پیش 
ــورم منتهی به مهرماه  کــارگــران بر اســاس ت
و بــا توجه بــه شاخص های زنــدگــی و معیار 
اندازه گیری مرکز آمار ایران، عدد ۲۷ میلیون 

و ۶۵۰ هزار تومان اعلام شده بود.

تشریح برنامه های »مپنا« برای نیروگاه های خورشیدی 

  رفع ناترازی برق
 9.5 میلیارد یورو سرمایه می خواهد

یکـــی از چالش هـــای بزرگـــی کـــه در حوزه 
برون رفـــت از بحـــران ناتـــرازی بـــرق بـــرای 
ســـرمایه گذاران بخش نیروگاهـــی به وجود 
آمـــده، دشـــواری های تأمیـــن مالی اســـت. 
زیرا براساس بررســـی های مپنا، رفع ناترازی 
۱۷ تـــا ۲۰ هزارمگاواتی کـــه در حال حاضر در 
کشـــور وجود دارد، نیازمند ۹.۵ میلیارد یورو 
ســـرمایه اســـت. عدد بزرگی که بدون پیدا 
کردن ســـازوکار مناســـب برای تأمین مالی، 
نمی تـــوان به آن رســـید. ضمـــن اینکه رفع 
ایـــن کســـری بـــرق نیازمنـــد ۱۰ ســـال زمان  
اســـت و در واقـــع نیروگاه ســـازی نیـــاز بـــه 
برنامه ریزی، ســـرمایه گذاری و بهبود فضای 
کســـب و کار نیروگاهی دارد. محسن امیری، 
عضو هیـــأت مدیره گروه مپنـــا و مدیرعامل 
شـــرکت مدیریت نیروگاهی ایرانیان مپنا با 
خبرنگار روزنامه ایران گفت وگویی داشته و 
توضیحات بیشـــتری در این باره داده است.
 شـــرکت مپنا در زمینه نیروگاهـــی تاکنون 

چـــه اقداماتی انجام داده اســـت؟
این شـــرکت به منظور احداث نیروگاه های 
حرارتی تأســـیس شـــده و در دهه ۷۰ موفق 
 شـــد تکنولوژی ســـاخت توربین های گازی
 E Calss یا توربین های V۹۰۴۲ را در اختیار 
بگیـــرد. در بحـــث داخلی  ســـازی، بعضـــی 
از متریـــال یا مـــواردی که نیاز اســـت برای 
ســـاخت برخی تجهیزات مانند پره، داخل 
ایـــران اصلاً توجیه اقتصادی ندارد که تولید 
کنیم. بنابراین همانند اغلب کشـــورها این 

مواد اولیـــه را وارد می کنیم.
بیشتر از کدام کشورها واردات 

تجهیزات نیروگاه ها صورت 
می گیرد؟

چندین ســـال اســـت کـــه بیشـــتر واردات 
تجهیـــزات مربوط بـــه ســـاخت نیروگاه ها 

از چیـــن صـــورت می گیرد. علاوه بـــر آن در 
برخی از موارد از آلمان، فرانســـه و اســـپانیا 

نیـــز واردات انجام می شـــود. 
به علت اینکه در حال حاضر شـــرکت مپنا 
تکنولوژی زیمنـــس را دارد، بنابراین ممکن 
اســـت نتوانیم صد درصـــد محصولات خود 
را از چیـــن وارد کنیـــم. قابلیـــت ســـاخت 
تجهیـــزات نیروگاهی در کشـــور وجود دارد 
اما به علت اینکه تکنولوژی آن را در اختیار 
نداریم، قیمت تمام شـــده آن بســـیار بالا 

خواهد بود.
 بنابراین تولید چنین محصولاتی در کشـــور 

صرفه اقتصادی ندارد.
برای ناترازی به وجود آمده در 

تولید و مصرف برق، چقدر 
ظرفیت نیروگاهی کم داریم و باید 

چقدر هزینه کنیم؟
بر اســـاس آمـــار اعلامـــی دولـــت، در حال 
حاضر با ۱۷ تا ۲۰ هـــزار مگاوات ناترازی برق 
مواجه هســـتیم که برای برطرف کردن آن، 
در بخش نیروگاه هـــای حرارتی نیازمند ۱۲۰ 
واحد توربیـــن گازی و بخار هســـتیم. برای 
ایـــن امـــر ۴۰ واحد توربین بخار نیاز اســـت 
که حـــدود ۶ میلیـــارد یورو ســـرمایه گذاری 
بایـــد صورت گیـــرد. عـــلاوه بـــر آن باید 8۰ 
توربیـــن گازی نیـــز نصب و راه اندازی شـــود 
که آن نیز نیازمنـــد حدوداً ۳.۵ میلیارد یورو 

سرمایه است.
 

چقدر زمان می برد یک نیروگاه 
احداث شود؟

اگـــر همین الان شـــروع بـــه کار کنیـــم، به 
شـــرطی که به صـــورت کامل تأمیـــن مالی 
صـــورت گیـــرد، بیـــن ۷ تـــا ۱۰ ســـال زمان 
می بـــرد تـــا بتوانیم ایـــن کســـری را جبران 
کنیم. این امـــر به آن معناســـت که تقریباً 
تا ۱۰ ســـال بـــا این ناترازی مواجه هســـتیم. 
از ســـوی دیگر بـــا توجه به اینکه بخشـــی از 
تجهیزات و مواد اولیه احـــداث نیروگاه ها، 
وارداتی است بنابراین برای سرعت گرفتن 
روند حرکتی باید تأمین ارز، رفع مشکلات 

FATF و مشـــکلات ایـــن گونـــه در اولویت 
اقدامات قـــرار گیرد.

اما اگـــر با توجه به تأکیـــد رئیس جمهوری 
و دولـــت چهاردهـــم بخواهیـــم اقـــدام به 
احداث نیروگاه هـــای تجدیدپذیر کنیم، به 
علت اینکه پنـــل یک نیروگاه خورشـــیدی 
وارد می شـــود این نوع نیروگاه ها به شرطی 
کـــه در بخـــش ســـفارش و تخصیـــص ارز 
مشـــکلی وجود نداشـــته باشـــد، ســـرعت 
احداث بســـیار بالایی دارنـــد. همچنین بر 
اســـاس دســـتورالعمل های جدیـــدی کـــه 
در بخـــش گمـــرک، محیـــط زیســـت و... 
صـــادر شـــده، برای ســـاخت یک نیـــروگاه 
خورشـــیدی ۱۰۰ مگاواتی حدوداً یک ســـال 
زمان نیاز اســـت.از نظر هزینـــه در یکی، دو 
سال گذشـــته قیمت هر کیلووات نیروگاه 
خورشـــیدی ۱/۵ تـــا ۲ برابـــر یـــک نیـــروگاه 
حرارتی شـــده اســـت. اما در حال حاضر با 
توجـــه به اینکـــه تکنولوژی دنیا به ســـمت 
تجدیدپذیر هـــا حرکـــت کـــرده و تغییرات 
عمده ای در این موضـــوع رخ داده، قیمت 
یـــک کیلـــووات برق نیـــروگاه خورشـــیدی 
معادل یـــک کیلـــووات برق نیـــروگاه گازی 

شـــده است.
چالش بخش خصوصی در 

احداث نیروگاه های تجدیدپذیر و 
حرارتی چیست؟

در نیـــروگاه حرارتـــی، اولین معضل مربوط 
به بخـــش واحدهـــای گازی می شـــود زیرا 
تا زمانی کـــه این واحدهـــا را نصب نکنید، 
را  نمی توانیـــد واحـــد ســـیکل ترکیبـــی 
راه انـــدازی کنیـــد. مهم تریـــن مشـــکل ما 
در نیروگاه هـــای حرارتـــی، تأمین ســـوخت 
اســـت. البته تصور می کنم اگر برنامه هایی 
کـــه دارد اعـــلام می شـــود اجرا شـــود، برای 
پنج، شـــش ســـال آینـــده مشـــکل تأمین 
ســـوخت نیروگاه هـــا حـــل شـــود. چالش 
بعـــدی مربـــوط بـــه تأمیـــن مالی اســـت. 
بـــا توجه بـــه اینکه حجـــم ســـرمایه گذاری 
بـــرای احـــداث نیـــروگاه بســـیار بالاســـت، 
معمولاً ۲۰ درصد ســـرمایه مـــورد نیاز را خود 
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ســـرمایه گذار و 8۰ درصـــد آن را بـــه صورت 
تســـهیلات از صندوق توســـعه ملی تأمین 

می کننـــد.
همچنیـــن ســـرمایه گذاران ایـــن حـــوزه به 
علـــت بدهی هـــای ســـنگینی کـــه دولـــت 
به بخـــش خصوصـــی دارد، دچـــار یک بی 
اعتمادی شـــده اند کـــه همین امـــر منجر 
به کاهـــش ســـرمایه گذاری و شـــکل گیری 
چالشی جدید شده اســـت. از سوی دیگر 
بـــا وجـــود اینکـــه ایـــن بدهی ها بـــا تأخیر 
پرداخـــت می شـــود، امـــا ســـودی بـــه آنها 
تعلـــق نمی گیـــرد در حالـــی که بر اســـاس 
رأی دیـــوان عدالـــت اداری باید با نرخ بهره 

۱۶ درصـــد محاســـبه و پرداخت شـــود.
شما موافق این هستید که بخش 

خصوصی مستقیماً برق را عرضه 
کند؟

این موضوع در دولت ســـیزدهم اســـتارت 
خـــورد و بر اســـاس جلســـات مختلفی که 
برگزار شـــد، قرار شـــد اجازه فروش برق را 
به خـــود صنایع بـــه صورت برق قطع نشـــو 
بدهد. اما این امر مشـــکل متعـــددی را به 
وجـــود می آورد زیـــرا برای انتقـــال برق باید 
بخش خصوصی از شبکه انتقال وزارت نیرو 
اســـتفاده کند که این شبکه خود مشکلات 
خاصـــی دارد. عـــلاوه بـــر آن هزینه هـــای 
مختلفی همچـــون هزینه نگهداری، هزینه 
بازســـازی و... خـــود چالش هـــای جدیـــد 
ایجـــاد می کـــرد. از ســـوی دیگـــر اگـــر هم 

بخـــش خصوصـــی بخواهـــد خـــط انتقال 
اختصاصـــی برای خـــود ایجـــاد کند، حجم 
ســـرمایه گذاری افزایـــش یافتـــه و تولیـــد 
بـــرق برای بخـــش خصوصی عمـــلاً توجیه 

اقتصـــادی ندارد.
با توجه به ناترازی های موجود و 

توصیه هایی که رئیس جمهوری 
کرد، برنامه تان درخصوص ورود 
به حوزه تجدیدپذیرها و افزایش 

تولید برق برای اینکه این ناترازی 
حذف شوند، چیست؟

مپنا در سال های گذشـــته به عنوان بازوی 
اصلـــی کمک به دولـــت برای رفـــع ناترازی 
بـــرق حضـــور داشـــته اســـت و باز هـــم در 
راســـتای رفع ناتـــرازی کنار دولـــت خواهد 
بود. در حال حاضر نیـــز برنامه های خیلی 
خوبی را از طرف هیأت مدیره و مدیرعامل 
محتـــرم گروه مپنا در اختیـــار وزارت نیرو و 
وزیر نیـــرو قـــرار داده ایم. اما اجـــرای همه 
ایـــن برنامه ها منـــوط به تأمیـــن نقدینگی 
اســـت. در بحـــث تجدیدپذیرها، مـــا ۱۵۵ 
مگاوات نیروگاه بـــادی و دو مگاوات نیروگاه 
خورشـــیدی نصـــب کرده ایـــم. همچنیـــن 
تفاهمنامـــه  خیلی خوبـــی بـــا وزارت نیرو 
و بـــا مجموعـــه ســـاتبا امضـــا کرده ایـــم که 
بـــر اســـاس آن دو هزار مـــگاوات نیـــروگاه 
تجدیدپذیـــر در یک مرحلـــه اضافه خواهد 
شـــد. اما بـــه علـــت نبـــود نقدینگـــی این 
طرح هـــا در تفاهمنامـــه باقی مانـــده و به 

قرارداد نرســـیده اســـت. علاوه بـــر آن یک 
برنامـــه برای بـــازه زمانی ۱۴۰۵ تـــا ۱۴۰۷ ارائه 
کرده ایم که آن هم دوباره به شـــرط تأمین 
مالـــی اســـت. امـــا بـــا این شـــرایط مـــا در 
کارهـــای خود وقفـــه ای ایجـــاد نکرده ایم به 
طوری که اکنون دو واحـــد بخار در نیروگاه 
عسلویه و نیروگاه فردوسی مشهد در حال 
نصب داریم. در راه انـــدازی این دو واحد از 
منابـــع ارزی یا منابع صندوق توســـعه ملی 
استفاده نکرده و از آورده خود بهره برده ایم 
کـــه امیدواریم بـــرای دوره پیـــک ۱۴۰۵ وارد 

مدار شـــود.
دولت به مپنا چقدر بدهی دارد؟

مجموعه مپنـــا بالغ بـــر ۱۳۰ هـــزار میلیارد 
تومـــان طلـــب از دولت دارد. عمـــلاً دولت 
باید ایـــن نقدینگـــی را از محـــل مطالبات 
بـــه مپنا تزریق کنـــد تا این شـــرکت بتواند 
اقدام به واردات تجهیزات خود کند و لوازم 

مـــورد نیاز تولیـــدات خـــود را تأمین کند.
بـــا توجه به اینکه این شـــرکت تولیدکننده 
اســـت، بدهی های مـــا باید با یـــک برنامه 
منظمـــی پرداخت شـــود. در حـــال حاضر 
۲۶ درصـــد ســـهام گـــروه مپنا مربـــوط به 
سهام عدالت اســـت که بالغ بر ۴۰ میلیون 
ســـهامدار دارد که به علت عـــدم پرداخت 
به موقـــع مطالبـــات دولـــت به مپنـــا، این 
شـــرکت موفق نشده سود ســـهام سالیانه 
ســـهام عدالت را که برای سال ۱۴۰۲ حدود 
۵۵۰ میلیـــارد تومان اســـت، پرداخت کند.
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